
در حالي كه قيمت جهاني بيت كوين در آستانه ثبت 
ركورد جديد ق��رار گرفته و به كان��ال ۷۳ هزار دلار 
رسيده اس��ت، ارزش هر واحد بيت كوين به نسبت 
ريال س��قف جديدي را ثبت ك��رد و در بازار داخلي 
بيش��تر از ۵ ميليارد تومان هم معامله ش��د. در اين 
ميان تحليلگران معتقدن��د احتمال پيروزي ترامپ 
در انتخابات رياس��ت جمهوري امريكا، تاثير مثبتي 
بر بازار مشتقات بيت كوين گذاشته است و مي تواند 
زمينه ساز رشد چش��مگير قيمت بيت كوين و عبور 
آن از مرز ۸۰ هزار دلار تا پايان س��ال ۲۰۲۴ ش��ود. 
در حالي قيمت بيت كوين از روز گذش��ته با افزايش 
قاب��ل توجه��ي از س��طح ۷۰,۰۰۰ دلار فراتر رفته 
و تا يك قدمي ركورد تاريخي خود رس��يده اس��ت، 
قيم��ت ريالي بيت كوين در ايران رك��ورد زد و براي 
نخس��تين بار به بالاي ۵ ميليارد تومان رسيد. بر اين 
اساس، در معاملات بيت كوين طي ۲۴ ساعت، قيمت 
اين ارز ديجيتال در س��اعات پاياني سه ش��نبه شب 
به محدوده ۷۳,۵۰۰ دلار رس��يد و همزمان با ثبت 
ركورد ۷۳,۴۶۴ دلاري قيمت ريالي اين ارز ديجيتال 
نيز ب��ه ۵,۰۱۵,۸۱۵,۰۰۰ )پنج ميلي��ارد و پانزده 
ميليون و هش��تصد و پانزده هزار تومان( رس��يد كه 
ركورد جديدي براي ارزديجيتال برتر بازار محسوب 
مي شود و تا پيش از آن چنين رويدادي بي سابقه بود. 
گفتني است كه قيمت تتر در زمان ثبت اين ركورد 
۶۸,۲۷۶ تومان بوده اس��ت. اتريوم نيز ۲.۷۶ درصد 
صعود كرد و ب��ه قيم��ت ۲۶۳۷.۰۵۴ دلار فروخته 
ش��د. مجموع ارزش بازار جهان��ي ارزهاي ديجيتال 
در حال حاضر ۲.۴۳ تريليون دلار برآورد مي ش��ود. 
به نظر مي رس��د كاهش نرخ بهره توسط بانك هاي 
مركزي بزرگ، سرمايه گذاران را تشويق به بازگشت 
به ب��ازار پرريس��ك تر رمزارزهاي ديجيت��ال كرده 
اس��ت. افزايش بيت كوين همچنين مي تواند ناشي 
از احتمال بازگش��ت دونالد ترام��پ، رييس جمهور 
س��ابق ايالات متحده به قدرت در ماه نوامبر باشد. او 
به دنبال جذب سرمايه گذاران رمزارزهاي ديجيتال 
اس��ت تا پروژه آزادي مالي جهاني خود را راه اندازي 
كند و اصرار دارد كه فدرال رزرو بايد ارز ديجيتال را 

حفظ كند.

  بيت كوين در صرافي هاي ايراني
 به 5 ميليارد تومان رسيد

اين براي نخس��تين بار اس��ت كه قيمت ريالي بيت 
كوي��ن از مرز ۵ ميلي��ارد تومان عب��ور مي كند. اين 

ركوردشكني قيمت ريالي بيت كوين و عبور از سطح 
۵ ميليارد توماني به طور همزمان در نتيجه بالا رفتن 
قيمت دلار و به تبع آن تتر در بازار ايران و همچنين 
جهش اخير بيت كوين بوده اس��ت. با اين حال، بايد 
توجه داش��ت كه در زمان ثبت ركورد تاريخي بيت 
كوين در س��طح ۷۳,۷۹۸ دلاري كه روز ۲۴ اسفند 
ماه سال گذشته به ثبت رس��يد، نرخ دلار۵۹,۴۳۸ 
تومان بود و قيمت خري��د بيت كوين به تومان براي 
سرمايه گذاران ايران كمي بيشتر از ۴ ميليارد و ۳۸۶ 
ميليون تومان بود. از اين رو، مي توان گفت كه ثبت 
ركورد تاريخي جديد قيمت بيت كوين در ايران و به 
ريال، لزوماً نيازمند ركورد شكني مجدد بيت كوين 
نيست، زيرا قيمت ريالي بيت كوين بيشتر تحت تأثير 
نرخ دلار و قيمت تتر اس��ت. به همين دليل، ممكن 
اس��ت حتي با اندكي كاهش در قيمت بيت كوين و 
افزايش هر چه بيشتر نرخ دلار، شاهد ركوردشكني 

تازه اي از ارز ديجيتال برتر بازار باشيم.

  پاسخ مثبت ارزهاي ديجيتال 
به انتشار داده هاي اقتصاد امريكا

اي��ن افزايش قيمت جهاني بعد از انتش��ار داده هاي 
اقتصاد امريكا آغاز ش��د و با وارد ش��دن بيت كوين 
به كانال ۷۳ هزار دلار در كش��ورهايي با اقتصادهاي 
تورمي ارزش هر واحد بيت كوين به نس��ب پول هاي 
ملي آنها زودتر سقف قيمتي جديدي را ثبت كرد. در 

كانادا هر واحد بيت كوين تا ۱۰۰ هزار دلار كانادا هم 
معامله شد. در ايران هم در حالي كه ديروز قيمت تتر 
در كانال ۶۷ تا ۶۸ در نوسان بود، قيمت بيت كوين به 
نسبت تومان در برخي صرافي ها به بيشتر از ۵ ميليارد 

تومان هم رسيد. 

  هشدار رييس فتاي تهران
در اين ميان اما قانون گذاري براي ارزهاي ديجيتال 
در ايران همچنان يك چالش اس��ت. رييس پليس 
فتاي ته��ران، بزرگ ترين نياز حوزه رم��زارز را ورود 
هرچه س��ريع تر رگولاتور، قانون گذار و تصميم گير 
براي ضابطه مند ك��ردن فعاليت در اين عرصه اعلام 
كرد. به گ��زارش ايرنا، داود معظمي گودرزي رييس 
فتاي تهران با اشاره به پرونده هاي اين حوزه كه بيشتر 
به دليل ناآگاهي و نداشتن س��واد كافي فني و ورود 
هيجاني كاربران اتفاق افتاده است، گفت: مسوولان 
بايد در حوزه قانون گذاري بانك مركزي، قوه مقننه 
تكليف را مشخص و مردم را از سرگرداني خارج كنند. 
بسياري از صرافي رمز ارز در كشور بدون داشتن مجوز 
از بانك مركزي سرمايه مردم را در اختيار دارند و قانونا 
كارش��ان غيرقانوني است و تحت عنوان استارت آپ 
فعاليت مي كنند. همچنين گودرزي در مورد برخورد 
قاطع تر پليس گفت: بايد تكليف مش��خص شود تا 
پليس بتوان��د قاطع تر و منطبق با قانون براي احقاق 
حق مردم ورود كند تا وقتي خلأ قانوني زيرساختي 

و فرهنگي وجود دارد خطر و ريسك هاي زيادي در 
ح��وزه رمز ارز به وجود مي آيد. ب��ه گفته او وضعيت 
كنوني هرچه سريعتر بايد تعيين تكليف شود تا مردم 

از اين سرگرداني خارج شوند.

  افزايش ورود سرمايه به ETFهاي
 بيت كوين در آستانه انتخابات امريكا

تحليلگران معتقدند احتمال پيروزي دونالد ترامپ 
در انتخابات رياست جمهوري امريكا، تاثير مثبتي بر 
بازار مشتقات بيت كوين )BTC( گذاشته است. اين 
روند مي تواند زمينه ساز رشد چشمگير قيمت بيت 
كوين و عبور آن از مرز ۸۰,۰۰۰ دلار تا پايان س��ال 
۲۰۲۴ شود. بر اساس گزارش منتشر شده در رسانه 
كوين تلگراف تيم تحليلگ��ران صرافي بيت فينكس 
پيش بيني كرده اند كه روند مثبت بازار مش��تقات و 
سودآوري قابل توجه س��رمايه گذاران در اين بازار، 
مي تواند مسير صعودي قيمت بيت كوين را تا فراتر 
از ۸۰,۰۰۰ دلار در پاي��ان س��ال ۲۰۲۴ هموار كند. 
تيم تحليل صرافي بيت فينكس در بررس��ي دقيق 
وضعيت بازار مش��تقات، به ويژه معاملات آپشن، به 
نشانه هاي اميدواركننده اي دست يافته اند كه حاكي 
از احتمال صعود قيمت بيت كوين پس از انتخابات 
رياست جمهوري ايالات متحده اس��ت. در گزارش 
اين تحليلگران آمده است: بررسي هاي ما از روند بازار 
آپشن ها نشان مي دهد كه در هفته هاي اخير، شاهد 
افزايش چشمگيري در گشايش موقعيت هاي خريد 
براي قراردادهاي پايان سال بوده ايم. به طور خاص، 
معامله گران توجه ويژه اي به قراردادهاي آپش��ن با 
سررسيد ۲۷ دس��امبر و قيمت اعمال ۸۰ هزار دلار 
نشان داده اند كه اين امر نشان دهنده خوش بيني بازار 
نسبت به روند صعودي قيمت است. سرمايه گذاران 
در انتظار س��يگنال مهم بعدي هستند كه مي تواند 
محرك رشد تاريخي بيت كوين پس از هاوينگ باشد؛ 
رويدادي كه ممكن است با انتخابات رياست جمهوري 
اي��الات متحده در هفته آينده همراه ش��ود. نزديك 
شدن به انتخابات رياس��ت جمهوري ايالات متحده 
موجب افزايش خوش بيني س��رمايه گذاران به ويژه 
 )ETF( در بازار صندوق هاي قاب��ل معامله در بورس
بيت كوين شده است. حجم معاملات و جريان ورود 
سرمايه به اين صندوق ها نشان مي دهد كه خريداران 
ETF انتظار رشد بيشتر قيمت بيت كوين را دارند و 
اين خود مي تواند به عنوان يكي از محرك هاي اصلي 

افزايش قيمت در روزهاي آينده عمل كند.
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هوش مصنوعي
 درآمد ابري گوگل را

 به شكل قابل توجهي افزايش داد
الفبات، شركت مادر گوگل، در گزارش سه ماهه سوم 
خود از يك رشد درآمدي ۳۴ درصدي خبر داد. بخش 
ابري اين شركت به دليل افزايش تقاضا براي خدمات 
رايان��ش و داده اي كه براي آموزش و اجراي مدل هاي 
هوش مصنوعي استفاده مي شوند، رشد چشمگيري را 
تجربه كرده است. به گزارش پيوست به نقل از فايننشال 
تايمز، اين شركت در حالي گزارش مالي جديد خود را 
منتشر كرد كه بسياري از سرمايه گذاران نگران آينده 
آن در سايه سنگين پرونده هاي ضد انحصار هستند و 
همچنين بازده خدمات هوش مصنوعي اين شركت و 
ديگر فعالان فناوري با ابهام همراه است. مهم ترين رشد 
درآمدي را بخش گوگل كلود يا بخش ابري اين شركت 
با جهش ۳۵ درصدي تجربه ك��رد. درآمد اين بخش 
در سه ماهه سوم به ۱۱.۴ ميليارد دلار رسيده و سود 
عملياتي آن با يك جهش هفت برابري حالا ۱.۹ ميليارد 
دلار است و اين در حالي است كه در دوره مشابه سال 
گذشته سود اين بخش تنها ۲۶۶ ميليون دلار بود. سود 
خالص اين س��ه ماهه ۲۶.۳ ميليارد دلار در مقايسه با 
۱۹.۷ ميليارد دلار دوره مشابه سال گذشته گزارش شد 
و از برآورد ۲۲.۸ ميليارد دلاري تحليلگران فراتر رفت. 
درآمد اين ش��ركت براي سه ماهه سوم منتهي به ماه 
سپتامبر نيز به ۸۸.۳ ميليارد دلار رسيد و از انتظار ۸۶.۳ 
ميليارد دلاري تحليلگران بهتر بود. سوندار پيچاي، با 
اشاره به تقاضاي مشتريان براي چيپ هاي تخصصي و 
شهرت روز افزون قابليت چكيده هاي هوش مصنوعي 
در بخش جست وجو گفت: »هوش مصنوعي در نگاه 
بلند مدت و سرمايه گذاري به بازدهي رسيده است. ما 
به س��رمايه گذاري روي جديد ترين زيرساخت براي 
حمايت از تلاش هاي هوش مصنوعي از امريكا تا تايلند 
و تا اروگوئه ادامه مي دهيم.« با اين وجود بخش ابري 
گوگل همچنان با فاصله زيادي از آمازون و مايكرسافت 
در جايگاه س��وم اين ب��ازار قرار دارد. مايكروس��افت 
همچنين اين هفته گوگل را به »كمپين هاي در سايه« 
و حمايت از گروه هاي مخالف خود متهم كرد. درآمد 
بخش جس��ت وجو و تبليغات اين شركت نيز با رشد 
۱۰ درصدي به ۶۵.۹ ميليارد  دلار رس��يده است. در 
حالي كه نرخ رشد اين بخش كمي كاهش يافته است، 
 ChatGPT اما ش��اهد تاثير چنداني از رقبايي مثل
اوپن اي آي نيستيم. برنت تيل، تحليلگر شركت مشاوره 
Jefferies، مي گويد: »اين نتايج يك عملكرد خوب 
را در تمامي بخش ها با قدرت ويژه در بخش اشتراك ها 
و ابر نشان مي دهد.« سهام اين شركت در ساعات پس 
از بازار نيز ۵ درصد رشد را تجربه كرد. سهام الفابت در 
سال جاري حدود ۲۲ درصد رشد داشته و ارزش آن به 
حدود ۲.۱ هزار ميليارد دلار رسيده است و چهارمين 
شركت ارزشمند جهان پس از مايكروسافت، انويديا 
و اپل محسوب مي ش��ود. گوگل اولين شركت بزرگ 
س��يليكون ولي اس��ت كه گزارش خود براي اين سه 
ماهه را منتشر كرده و سرمايه گذاران در انتظار نتايج 
ديگر شركت ها براي مقايسه عملكرد داده و زيرساخت 
هستند. مايكروس��افت، الفبات، آمازون و متا همگي 
مخارج سرمايه  اي خود در نيمه اول ۲۰۲۴ را افزايش 
داده اند و در مجموع ۱۰۶ ميليارد دلار از سوي اين سه 
شركت در بخش هاي مختلف از جمله زيرساخت هوش 
مصنوعي سرمايه گذاري شده است. مهم ترين ذي نفع 
اين سرمايه گذاري ها ش��ركت انويديا است كه براي 
مدت كوتاهي به ارزشمندترين شركت جهان تبديل 
شد. آنات اشكنازي، مدير ارشد مالي الفابت، مي گويد 
بيشتر سرمايه گذاري ها مربوط به بخش زيرساخت 
از جمله س��رور ها، چيپ ها، ديتاسنتر ها و تجيهزات 
شبكه است. گوگل به يك هزينه كرد ۵۰ ميليارد دلار 
براي سال جاري اشاره كرده كه در سال آينده افزايش 
مي يابد. اما با وجود عملكرد فوق العاده الفابت در سال 
جاري، اين شركت در چند جبهه  با تهديد هاي جدي 
مواجه است. نسل جديد چت بات هاي هوش مصنوعي 
از جمله ChatGPT و Claude از آنتروپيك، كسب و 
كار اصلي اين شركت را با تهديد جدي مواجه كرده اند. 
براساس آمار جديد اوپن اي آي، تعداد كاربران خدمات 
هوش مصنوعي اين شركت حالا به ۲۵۰ ميليون نفر 
رس��يده اس��ت. گوگل نيز خود يكي از بازيگران مهم 
اين عرصه اس��ت و محصولات هوش مصنوعي را در 
بخش جست وجوي نيز ادغام كرده و مدل هاي هوش 
مصنوعي جمناني مشروحي از يك جست وجو را در 
اختيار كاربران مي گذارند. اين ش��ركت همچنين با 
احتمال يك دستور تجزيه از سوي وزارت دادگستري 
امريكا روبرو است كه ماحصل يك پرونده ضد انحصار 
در مقابل همين نهاد است. اين شركت پيش از اين در 
پرونده اي مربوط به فروشگاه اپليكيشن اندرويد نيز از 
اپيك گيمز، سازنده بازي محبوب فورت نايت شكست 
خورد و در پرونده ديگري هم پاي بخش تبليغات آن 

در ميان است.

آزادي  گران آيفو ن 
واردات موبايل هاي بيشتر از ۶۰۰ دلار رسيد و گوشي 
تلفن همراه با نش��ان تجاري اپل را هدف ق��رار داد. در 
طول اين مدت ممنوعيت واردات آيفون به گواه سخن 
فعالان اين حوزه ۹۰۰ ميليون دلار ارز  از كش��ور خارج 
كرد. در نهايت ممنوعيت كامل واردات آيفون در دولت 
سيزدهم از ابتداي پاييز ۱۴۰۱ و همزمان با عرضه آيفون 
۱۴ به بازار شروع شد. در آن زمان اعلام شد كه واردات 
آيفون هاي ۱۴ به بالا به ش��كل تجاري و مس��افري به 
كشور ممنوع است. اين ممنوعيت مربوط به آيفون ۱۴ 
و مدل هاي جديدتر از آن بود و ممنوعيتي در مورد آيفون 
۱۳ و ۱۳ پرومكس وجود نداشت و اين تصميم باعث شد 
قيمت آيفون ۱۳ به دليل داشتن رجيستري و گارانتي 
از آيفون ۱۴ و ۱۵ قاچاق گران تر ش��ده و بعضا عده اي 
ترجيح دهند با پول كمتر از آخرين تكنولوژي موجود 
استفاده كنند و در كنار آن با استفاده از يك موبايل ارزان 
قيمت سيم كارت خود را فعال كنند و با جديدترين مدل 
آيفون به اينترنت يك موبايل ارزان متصل شوند. هرچند 
خرداد ماه امسال تصويب نامه هيات وزيران منتشر شد 
كه بر اساس آن با توجه به ممنوعيت واردات تلفن همراه 
هوشمند با نشان تجاري اپل، در صورت لغو ممنوعيت 
آن در آينده توسط مراجع ذيصلاح، سود بازرگاني آن به 
ميزان ۹۶ درصد پيش بيني خواهد شد. در مورد دلايل 
ممنوعيت گوشي تلفن همراه با برند آيفون چندين دليل 
ذكر مي شود. برخي دليل ممنوعيت آيفون را قيمت اين 
گوش��ي تلفن همراه و ارزبري آن مي دانند و مي گويند 
اين تصميم به دليل محدوديت منابع ارزي اتخاذ شده 
بود. اين در حالي است كه گوشي هاي تلفن همراه با برند 
سامسونگ كه هم رده قيمتي آيفون هستند بدون هيچ 
مانعي وارد كشور مي ش��ود و صحبتي در مورد ارزبري 
آنها مطرح نيست. علاه بر اين، به گفته رييس انجمن 
واردكنندگان تلفن هم��راه، ممنوعيت واردات قانوني 
آيفون س��بب رواج واردات قاچاق اين كالا و به تبع آن 
خروج غيرقانوني ارز از كشور شده است و اين طور نيست 

كه ممنوعيت مانع ارزبري شود.
  فشار نمايندگان مجلس

 براي حفظ ممنوعيت واردات
چندي پيش جلال رش��يدي كوچي، نماينده سابق 
مجلس شوراي اسلامي كه در دوران نمايندگي بحث 
ممنوعيت واردات آيفون به كشور را دنبال مي كرد، ابعاد 
جديدي از ممنوعيت اين برند را رسانه اي كرده و گفته 
بود كه ممنوعيت واردات آيفون به درخواست كميسيون 
اصل نود مجلس يازدهم بوده و پش��ت اين موضوع نيز 
نمايندگان جبهه پايداري بوده و دولت سيزدهم هم با 
اين درخواست موافقت و با آنها همراهي كرده است. او 
همچنين گفته است كه رييس سازمان توسعه تجارت 
مي تواند با يك امضا واردات آيفون را آزاد كند، اما به دليل 
فشار مجلس اين كار را نمي كند. رشيدي كوچي گفته 
است كه »اين دست معاونت توسعه تجارت است كه با 
يك امضا واردات آيف��ون را آزاد كنند. چرا نمي توانند، 
چون از سمت مجلس به آنها فشار مي آورند. يك وزير 
به اين سادگي به اين مسائل ورود نمي كند. وزير فرضي 
صمت احتمالا حرف ده ميليون را گوش ندهد و حرف 

ده نفر را گوش كند.«
  سود ۹6 درصدي كام كاربران را تلخ كرد

س��ود بازرگاني ۹۶ درص��دي پيش از اي��ن در دولت 
سيزدهم هم مطرح شده بود. در مصوبه اي كه به هيات 
وزيران دولت قبل ارايه ك��رد آمده بود: »در صورت لغو 
ممنوعيت واردات گوش��ي هاي آيفون، سود بازرگاني 
تلفن هاي همراه برند اپل ۹۶ درصد خواهد بود.« حالا 
به نظر مي رس��د دولت چهاردهم هم همان عدد را در 
نظر گرفته، موضوعي كه مورد پسند كاربران واقع نشده 
اس��ت. اگرچه در ابتدا خبر رفع ممنوعيت رجيستري 
گوشي هاي آيفون و به دنبال آن، اظهار نظر سخنگوي 
دولت كه »گوشي هاي آيفوني كه قبلًا وارد شده اند هم 
رجيستر مي شوند« باعث خوش��حالي مردم و فعالان 
حوزه موبايل ش��ده بود اما با اعلام س��ود بازرگاني ۹۶ 
درصدي، كام كابران تلخ شده است. درواقع با تعرفه اي 
كه براي اين گوشي ها در نظر گرفته شده، هزينه اي كه 
كاربران بايد براي خريد يك آيف��ون بپردازند، دو برابر 
قيمت يك آيفون خواهد بود، همانطور كه اسدي رييس 
انجمن واردكنندگان موبايل مي گويد، سود بازرگاني ۹۶ 
درصدي با مجموعه عوارض ديگر يعني خريدار بايد هم 
پول خريد آيفون خودش را بدهد، هم يك گوشي آيفون 

براي دولت بخرد.

روسيه گوگل را بيش از تمام 
پول هاي جهان جريمه كرد

دادگاهي در روسيه اعلام كرد گوگل   براي مسدودسازي 
محتواي رس��انه هاي روس��ي بايد به آنه��ا حدود ۲۰ 
دس��يليون دلار جريمه پرداخت كن��د و احتمالا اين 
جريمه نيز بيشتر خواهد ش��د. به گزارش مهر به نقل 
از رجيستر، يك دس��يليون ده دسته سه تايي صفر 
بيشتر از هزار دارد. براي واضح تر كردن رقم اين جريمه 
بايد گفت طبق تخمين بان��ك جهاني توليد ناخالص 
داخلي )GDP( جهان ح��دود ۱۰۰ هزار ميليارد دلار 
است كه در مقايسه با اين جريمه، رقم بسيار كوچكي 
است. بنابراين گوگل بايد بيشتر از تمام پولي كه روي 
زمين وجود دارد، به روسيه جريمه پرداخت كند. جريمه 
مذكور مربوط به دادگاهي در سال ۲۰۲۰ ميلادي است 
 Tsargrad كه به دليل مسدودس��ازي كانال روسي
در شبكه اجتماعي يوتيوب برگزارش��د. اين دادگاه ۴ 
س��ال ادامه يافت و رقم جريمه مذكور درجريان اين 
پرونده محاسبه شده است. Tsargrad در واكنش به 
تحريم هاي امريكا عليه مالك آن در يوتيوب مسدود شده 
بود. پس از آغاز درگيري هاي روسيه و اوكراين در ۲۰۲۲ 
ميلادي كانال هاي بيشتري به فهرست ممنوعه يوتيوب 
اضافه شدند و اكنون ۱۷ كانال از جمله Zvezda )كانال 
تلويزيوني وزارت دفاع روسيه( از گوگل شكايت كرده اند. 

ارزهاي ديجيتال در آستانه انتخابات امريكا، ركوردشكني كردند

بيت كوين 5 ميليارد تومان شد

هاشمي: اقدام درباره فيلترينگ
 در دستور كار جدي دولت است

اولويت بودجه ۱۴۰۴ فناوري اطلاعات نيست 
احتمال يك سري تغييرات تا تصويب نهايي

وزير ارتباطات و فن��اوري اطلاعات درباره وضعيت 
فيلترين��گ، تاكيد كرد: اقدام��ات به صورت جدي 
در دستور كار دولت است. اميدواريم كه زودتر اين 
موضوع هم به نتيجه برسد. به گزارش ايسنا، ستار 
هاشمي در حاشيه جلسه روز گذشته هيات دولت 
در جمع خبرن��گاران اظهار كرد: به صورت طبيعي 
نگاه م��ا در وزارت ارتباطات بر ايج��اد همگرايي و 

وفاق است. 
ما از تصميم��ات هيجاني پرهيز مي كنيم. س��عي 
مي كنيم تصميماتي كه گرفته مي شود پايدار باشد 
كه عملًا امكان برگش��ت آن وجود نداش��ته باشد. 
وي درباره نرخ رجيس��تري، اظهار كرد: نگاه ما در 
وزارت ارتباطات، مبنايي، كارشناسي و علمي است 
تا همگرايي و وف��اق را ايجاد كنيم. دس��تگاه هاي 
مرتبط و ذي نفع در اين موضوع را دعوت و جلسات 
متعددي را برگ��زار كرديم و در نهاي��ت موضوع با 
همفكري معاونت حقوقي، وزارت صمت و نهادهاي 
نظارتي و امنيتي، جمع بندي، در هيات دولت مطرح 
و تصويب شد. س��ازوكار اجرايي آن را هم به زودي 

اعلام مي كنيم. 
وزير ارتباطات در پاس��خ به پرسشي درباره نظارت 
بر قيم��ت آيفون، ادام��ه داد: نظارت ب��ر قيمت ها 
موضوعي است كه در حاكميت رخ مي دهد اما آنچه 
در هيات وزيران مطرح و مصوب ش��د براساس يك 
نگاه كارشناس��ي، تحليلي و همفكرانه بود كه بايد 
اجازه داد اين امر مس��ير خود را طي كند. هاشمي 
در پاس��خ به پرسش��ي درباره وضعيت فيلترينگ، 
تاكيد كرد: اقدامات به صورت جدي در دستور كار 

دولت است. اميدواريم كه زودتر اين موضوع هم به 
نتيجه برسد.

  لزوم انطباق آمار اتصال شهرها و روستاها 
به شبكه ارتباطي با رضايت مردم

وزي��ر ارتباط��ات و فن��اوري اطلاع��ات همچنين 
اظهار ك��رد: در پاره اي از اوق��ات آمارهايي در حوزه 
اتصال روس��تاها به ش��بكه ارتباطي ارايه شده كه با 
واقعيت هاي ميداني انطباق ندارد؛ بنابراين اگر آمار 
و ارقامي درباره اتصال ش��هرها و روس��تاها به شبكه 
ارتباطي به مردم و نمايندگان مجلس ارايه مي شود، 
اصل مهم جلب رضايت مردم اس��ت و نه ارايه آمار و 
ارقام. س��تار هاشمي تاكيد كرد كه اگر آمار و ارقامي 
در خصوص اتصال شهرها و روستاها به شبكه ارتباطي 
به م��ردم و نمايندگان مجلس ارايه مي ش��ود، اصل 
مهم جلب رضايت مردم اس��ت و نه ارايه آمار و ارقام؛ 
بنابراين به عنوان اولويت نخست ما اين موضوع بايد 
مدنظر قرار گيرد. او خاطرنش��ان ك��رد: در پاره اي از 
اوقات آمارهايي در حوزه اتصال روس��تاها به شبكه 
ارتباطي ارايه شده كه با واقعيت هاي ميداني انطباق 
ندارد. به همين دليل از آقاي بلوچ زهي ]مشاور وزير 
در توس��عه ارتباطات و فناوري اطلاعات در مناطق 
روس��تايي و مجري طرح خدمات عمومي اجباري 
)USO( [ خواسته شده است كه بار ديگر در تعامل 
با ادارات كل اس��تاني پايش مج��ددي در خصوص 
آمارهاي مربوط به اتصال ش��هرها و روستاها داشته 
باش��ند تا در زمينه اتصال ۱۰۰ درصدي روستاها و 

پوشش با كيفيت، قدم هايي بزرگي را برداريم.

كليات لايحه بودجه سال ۱۴۰۴ روز سه شنبه تصويب شد 
و به نظر مي آيد كه در اين لايحه، حوزه ارتباطات و فناوري 
اطلاعات كمترين بند و ماده را به خود اختصاص داده است 
اما باتوجه به جلسات كميسيون ها در هفته آينده انتظار 
مي رود بندهايي به اين لايحه اضافه ش��ود و مجلسي ها 
معتقدند هنوز براي تصميم گيري نهايي در اين حوزه زود 
است. البته عبدالوحيد فياضي معتقد است بخش فناوري 
در بودجه در اولويت نيست اما كميسيون آموزش براي 
محقق شدن انتظارات از بخش فناوري تلاش خواهد كرد. 
به گزارش پيوست؛ لايحه بودجه ۱۴۰۴ در بخش فناوري، 
كمترين بند و محتوا را به خود اختصاص داده است و به 
نظر مي آيد لايحه بودجه سال بعد در بخش فناوري، در 
مقايسه با بودجه سال ۱۴۰۳، تغيير به خصوصي نكرده 
است. با توجه به گزارش مركز پژوهش ها، طبق بررسي 
تطبيقي برنامه هفتم و لايحه برنامه بودجه سال ۱۴۰۳ كه 
بايد برشي يك ساله از اجراي برنامه هفتم باشد، حداقل 
در بندهاي ارايه شده كه عموما با عنوان حوزه ارتباطات 
شناخته مي شود، تناس��ب كافي با اهداف برنامه هفتم 
وجود نداشت و باتوجه به اظهارات عبدالوحيد فياضي عضو 
كميسيون آموزش، تحقيقات و فناوري مجلس كه يكي 
از كميسيون هاي تخصصي در بخش فناوري و پژوهش 
است امسال نيز بخش فناوري در اولويت بودجه قرار ندارد. 
اما عباس پاپي زاده نماينده دوره نه��م، دهم و دوازدهم 
مجلس از حوزه انتخابيه دزفول در گفت وگو با پيوست، 
معتقد بود از عدد و رقمي كه به بخش فناوري تخصيص 
پيدا كرده بود اطلاعات كافي وجود ندارد و فعلا زمان آن 
نرسيده است كه بخواهيم با عدد و رقم در بودجه صحبت 
كنيم. او گفت: »فعلا راجع به كليات در حال بحث هستيم 

و در جزييات جداول پيوست به متن اضافه مي شود.«

  اولويت گندم در بودجه، از فناوري بيشتر است
عبدالوحيد فياضي در پاس��خ به اين سوال كه بودجه در 
بخش فناوري نسبت به سال گذشته چه تغييري كرده 
است به پيوست گفت: »گرچه در حال حاضر براي ورود 
به اين بحث زود است،  اما احكام بودجه كه در حال بررسي 
است و قطعا ميدان براي اصلاح رديف هاي بودجه اي باز 
اس��ت اما در كليات، فضاي امروزي كشور به دور از تنش 
نيس��ت كه بتوانيم در حوزه هوش مصنوعي و آموزش و 
پژوهش و فناوري هاي نوين طبق آنچه كه بايد و ش��ايد 
توجه كنيم و مي توان گفت اين موضوع از نظر مجلس در 
اولويت نيست. تا قيمت گندم و بودجه هاي ديگر اولويت 
دارد، متاسفانه حوزه فناوري در تخصيص بودجه از اولويت 
برخوردار نيست.« به طور كلي به نظر مي رسد كميسيون ها 
به ش��رط ايجاد يك سري تغييرات به كليات بودجه راي 
داده اند و آمار موافقت ۱۴۶ نماينده با لايحه بودجه ۱۴۰۴ 
كه به معني موافقت حداقلي با بودجه است، نشان مي دهد 
امكان دارد كه بخش فناوري اين لايحه نيز دس��تخوش 

تغييراتي ش��ود. او ادامه داد: »ولي امسال در كميسيون 
تلفيق اراده كرده ايم كه در بخش آموزش و پژوهش، براي 
فناوري هاي نوين و هوش مصنوعي سعي كنيم كه اعتبار 
متفاوتي در نظر بگيريم و به اين بخش توجه بيشتري شود. 
مي دانيم كه مبناي پيشرفت در كشور نه راه و شهرسازي يا 
سدسازي بلكه همين موارد است. راه پيشرفت از مسير امور 
علمي و فناوري و هوش مصنوعي مي گذرد و اتفاقا در برنامه 
هفتم نيز روي آن تاكيد شده است. روز گذشته )سه شنبه 
۸ آبان ماه( به صورت مشروط به كلياتي كه بحث شده بود، 
راي داده شد و اگر اصلاحات در نوبت دوم راي گيري اعمال 
شود، با موافقت نمايندگان مواجه مي شود و نماينده دولت 
نيز كه رييس سازمان برنامه و بودجه است، اين قول را داده 
كه در نوبت دوم براي اعمال نظرات مجلس در بودجه كمك 
خواهد كرد. كميسيون آموزش، تحقيقات و فناوري بايد 
پيشتاز باشد و در اين زمينه خود را ملزم ميدانيم كه پيشرانه 

حركت كنيم.«

  معمولا نارضايتي ها وجود دارد
شهباز حسن پور بيگلري عضو كميسيون صنايع درباره 
نارضايتي در بخش فناوري بودجه گفت: »معمولا تمامي 
بخش هايي كه به آنها بودجه تعلق مي گيرد، از وضعيت 
بودجه تخصيص يافته ناراضي هستند. بايد توجه كنيم 
كه بودجه محدودي در اختي��ار داريم و اين بودجه بايد 
به نوعي تقسيم ش��ود كه تمامي بخش ها بودجه داشته 
باشند. نمي  توان بودجه مس��كن و اشتغال و معيشت را 
فراموش كرد. بايد با حضور ات��اق بازرگاني، اتاق اصناف 
و تعاون، به تمام ابعاد بودجه رسيدگي كنيم كه رضايت 
نس��بي را از تمام بخش ها به دس��ت بياوري��م.« او ادامه 
داد: »در اين لايحه، بحث هوش مصنوعي، شركت هاي 
دانش بنيان، فناوري اطلاعات از رش��د خوبي برخوردار 
است و ارتباطات بسيار خوبي بين صنعت و دانشگاه در 
حال برقرار شدن است. وزير علوم در يكي از نشست هايي 
كه برگزار شد، اعلام كرد در اولين روزهاي كاري خود، با 
وزير صنعت و معدن نشستي براي ارتباط هرچه بيشتر 
صنعت در دانش��گاه برگزار خواهد كرد. در بحث بودجه 
نيز قطعا هوش مصنوعي و اس��تفاده از فناوري هاي روز 
دنيا تاكيد داريم. يكي از اولين اقداماتي كه بعد از نهايي 
ش��دن بودجه در بخش فناوري رخ مي دهد، مورد توجه 
قرار گرفتن صندوق س��رمايه  گذاري است كه در بودجه 
نيز به شكل پررنگي ديده شده است. طبق آنچه بررسي 
شده، منابعي بايد در اختيار اين صندوق قرار بگيرد. البته 
جزييات بودجه هنوز به شكل دقيقي بررسي نشده است و 
بيشتر در كليات بودجه هستيم.« حسن پور بيگلري درباره 
اقدامات جديد مجلس در بخش فناوري گفت: »يكي از 
دغدغه هاي اصلي در بخش فناوري، بحث دانش بنيان  و 
توجه به زيرساخت ها است كه مجلس توجه بيشتري به 

اين دو مورد خواهد داشت.« 

    شرکت سهامی آب منطقه ای مرکزی)بعنوان دستگاه مناقصه گذار( در نظر دارد مناقصه قرائت و ثبت اطلاعات و نگهداری تجهيزات ايستگاه های 
آب و هواشناسی وزارت نيرو در سطح استان مرکزی را براساس مشخصات و شرايط کلی مندرج ذيل برگزار نمايد.

1-مـوضـوع منـاقصـه - نوع مناقصه: قرائت و ثبت اطلاعات و نگهداری تجهيزات ايستگاه های آب و هواشناسی وزارت نيرو در سطح استان 
مرکزی   -يک مرحله ای

2-مبلغ برآوردی: 45.500.000.000 ريال
3-مبلغ تضمين فرآيند ارجاع کار)ريال(: 2.275.000.000ريال

4-محل اجرا - مدت اجرای کار )ماه(: استان مرکزی- 12 ماه
5-رتبه و پايه: شرکتهای پيمانکار يا  خدماتی ميتوانند در مناقصه حاضر شرکت نمايند.

٭  متقاضيان شـرکت در مناقصه می توانند جهت دريافت اسناد مناقصه از تاريخ درج آگهی ، از سـاعت 8 صبح روز  شنبه مورخ 1403/8/12 
الی سـاعت 8 صبح روز شـنبه مورخ 1403/8/1۹ به سـامانه تدارکات الکترونيکی دولت به شـماره فراخوان: 2003001164000017 به  آدرس 

www.setadiran.ir مراجعه نموده و اسناد را دريافت نمايند. 
٭  متقاضيان موظفند اسناد راپس از تکميل و ارائه مدارک خواسته شده  حداکثر تا ساعت 8 صبح روز سه شنبه مورخ  1403/8/2۹ در سامانه 

تدارکات الکترونيکی دولت بارگذاری نمايند.

نوبت دوم آگهی تجديد  مناقصه عمومی

روابط عمومی شرکت سهامی آب منطقه ای مرکزی 

    شرکت سهامی آب منطقه ای مرکزی

شناسه آگهي : 1817326


